
 

Zpráva	o	Seniorátním	setkání	
	v	Hradci	Králové	22.	3.	2014

téma: O přípravě nového evangelického zpěvníku. 
řečník: Ondřej Titěra (e-mail: ondrej.titera@evangnet.cz), farář sboru v Miroslavi 

(miroslav.evangnet.cz) a člen komise pro přípravu nového Evangelického 
zpěvníku (předpokládaný rok vydání 2018 – ke 100. výročí ČCE – viz: 
http://novyzpevnik.evangnet.cz). 

účast: asi 40 účastníků. Zastoupeny byly kromě Hradce Králové sbory Dvůr Králové, 
Hořice, Klášter nad Dědinou, Letohrad, Náchod-Šonov, Semonice a 
Třebechovice pod Orebem. Přítomní byli (kromě řečníka) 2 aktivní faráři a 2 
mimo službu. Přijel i člen jaroměřského pěveckého souboru CANTO. Z POVL 
byli přítomni všichni členové. 

zahájení: Slovem na Ž 96, 1-4, výkladem a modlitbou posloužila bratr Milan Souček, 
kurátor hradeckého sboru. Zpívali jsme píseň z EZ 98. 

 

Význam duchovního zpěvu připomenul již bratr kurátor Milan Souček ve své úvodní pobožnosti. 

Bratr Titěra úvodem ocenil, že zatímco celá církev „samofinancuje“, byli jsme my jediní, kdo 
projevil o práci na novém Evangelickém zpěvníku na takové úrovni zájem. Účastníci pak zaujatě 
sledovali výklad, diskutovali a učili se připravované písně. 

Řečník nás seznámil s okolnostmi, jak vůbec myšlenka nového zpěvníku vznikla, kdy má být hotov, 
jaké problémy a peripetie komise řeší, jaké bývají na její práci reakce zvenčí. Dozvěděli jsme se o 
chystané podobě nového zpěvníku i o technických a finančních problémech. Bratr Titěra nám pak 
promítl a rozdal xerokopie některých nových písní, které jsme i nacvičili. 

Původně mělo jít o přípravu dalšího dodatku ke stávajícímu zpěvníku, ale vyměnil se přípravný 
tým, který nakonec usoudil, že je čas pro nový zpěvník. Datem, k němuž práce směřuje, je rok 2018, 
aby jej ČCE „dostala ke svým stým narozeninám“. 

Bratr Titěra zdůraznil, že příprava nového zpěvníku vůbec není projevem kritiky či odporu proti 
stávajícímu. Jen některé drobnosti nevyhovují, mnoho písní nelze zpívat, jiné (doloženo na 22. Žalmu 
– EZ 22 – viz ukázky na konci zprávy) mají vzhledem k obsahu textu nevhodné nápěvy, a spousta písní 
chybí. Zejména na biblické hymny (Magnificat), ale i katechetické texty (např. Desatero). V jádru je 
však zpěvník dobrý a kvalitní; Mnohé písně budou přejaty, i když třeba s úpravami. Především není 
překážkou tolik zmiňovaná starobylost (proti ní měl v diskusi námitky pouze jediný účastník. Ostatní 
se spíš báli neuváženého vyhazování starých písní). 

Specifickou kategorií písní jsou žalmy: o ně se v komisi bojuje – jedni by je rušili, druzí zachovali 
všech 150. Výsledným kompromisem je, že zůstane asi 98 použitelných, avšak mnohé budou ve více 
variantách, ne jen zhudebněné biblické žalmy, ale i jimi inspirované „žalmové zpěvy“. 



Zpěvník by neměl být příliš drahý, měl by mít kapesní parametry, přitom by se do něj mělo vejít 
více písní a informací. Zpěvník by měl být vícegenerační, pro různé příležitosti – pro „kostel i dům“. Je 
tu i snaha vyjít vstříc liturgickým iniciativám v ČCE. Komise pro nový zpěvník též dolaďuje poslední 
detaily také ve spolupráci s liturgickou komisí, která by ráda do zpěvníku zařadila i něco z Agendy, 
tomu se však z technických důvodů zpěvníková komise brání. Předmětem vášnivých debat se stal 
požadavek akordických značek. Namítalo se, že ne všechny písně jsou vhodné pro kytarový doprovod. 
Když se však ukázalo, že nejde o požadavek kytaristů, nýbrž varhaníků, pro které jsou doprovody 
často složité, negativní postoje členů komise ještě posílily! Komise nakonec rozhodla, že tištěná 
podoba zpěvníku bude nabízet základní informace k písním, avšak tištěný zpěvník bude doplněn 
permanentní webovou stránkou, na níž budou k dispozici informace rozšiřující, včetně alternativních 
nápěvů, doprovodů a také „kytaráček“ – zpěvník se značkami akordů u těch písní, pro které je 
kytarový doprovod vhodný. 

Dnes už je jasná konečná podoba zpěvníku i struktura tematického uspořádání. Pro obojí je 
vzorem zpěvník Švýcarské reformované církve. 

Další informace včetně ukázek je možné získat na stránkách zpěvníkové komise: 
http://novyzpevnik.evangnet.cz/. Návštěvník jen musí stvrdit, že si je vědom předběžnosti ukázek, 
neboť v minulosti na ně někteří členové ČCE reagovali poplašeně. 

Zmíněna byla i absence zástupce královéhradeckého seniorátu v komisi, o níž na konventu 2013 
hovořil ve své zprávě i senior Michal Kitta. Ukázalo se však, že to není důsledek nezájmu; zájemci jsou 
hned dva – semonický farář a manželka faráře vrchlabského. 

Účastníci byli seznámeni s dalšími akcemi, které POVL v tomto roce chystá, i s výhledem na příští 
rok. 

Rovněž hradecký sbor nám poskytl kvalitní zázemí, za což mu patří náš dík. Děkujeme i hradecké 
Křesťanské službě, která pečovala o naše pohodlí a materiální zajištění. 

Více informací viz stránky odboru (http://povl_hk.evangnet.cz) a jeho facebooková skupina. 

Jakub Dvořák 5. Dubna 2014 

  









 





 


